
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

14.11.2021 • Sagsident: 11/28356 • Sagsbehandler: Majbritt Laurine Frødstrup 

   
Dagsorden til møde i IKAs Dialoggruppe den 25.11 2021-26.11.2021 

Deltagere: 
Navn Virksomhed Titel 
Casper Helbo -Nielsen Processio ApS Adm. Direktør 

Casper Hilligsøe Heinig Rigspolitiet Sektionsleder 
Charlotte Hardam C. Hardam Indehaver 
Charlotte Sander IKA Sekretariatschef (deltager fredag) 
Christian Gislinge Semler A/S Green Fleet Manager 
Christine Priess Chisholm JDE Kaffe Tender Specialist 
Felix Dalker Dansk Industri  Fagleder  
Heidi Wael Næstved Kommune  Teamleder hos SUI, Sydsjællands udbuds- og 

indkøbsfællesskab (Deltager torsdag) 
Hele Bjerregaard Kristensen VIA Indkøbskonsulent 
Jesper Smidt Carlsen Region Sjælland Udbudskonsulent/Projektleder (Deltager frem 

til fredag morgen) 
Karsten Bo Nielsen SKI Chefkonsulent 
Kim Jelling Ørnbo Mercell Kustomerssucces manager 
Majbritt Laurine Frødstrup Haderslev Kommune Formand for IKAs Dialoggruppe 

Kontrakt- og Udbudsspecialist 
Morten Ildved Carl Ras Kundechef Offentlige og Ejendomsselskaber 
Peter Bjerrum BENT BRANDT A/S Salgschef/Sales Manager 

 
Afbud fra 

Navn Virksomhed Titel 
Mette Egerup Rich Århus Kommunes Contract Manager 
Jan Sjøgaard Lyreco Major Account Manager Public DK  

Ib Thyge Christensen Københavns 
Professionshøjskole 

Indkøbschef 

Rikke Hoberg Sørensen Aarhus Universitet Udbudskonsulent 

Mickey Abben Johansen SKI Kundechef 

Carsten Hansen Abena Salgschef Offentlig sector 
Daniel Bang Christensen Hvidovre Kommune Indkøbs- og udbudskonsulent 
Christian Vejlesgaard Essity Commercial Director Denmark 

Health and Medical Solutions 
   

PROGRAM / DAGSORDEN Haderslev Kommune 
Udbud og Indkøb 
Gåskærgade 26-28 
6100 Haderslev 
 
www.haderslev.dk 
 
Dir. tlf. 21621870 
mare@haderslev.dk 
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Referat 

 

Indledning  
Sagsbehandler:  
Majbritt Laurine Frødstrup 

 

 
Valg af referent: Majbritt 
 
Ændringer i gruppen sammensætning og  
Mogens Toft, Aarhus Universitet er som bekendt valgt ind i IKA Bestyrelsen og udtrådt at 
IKAs Dialoggruppe. Erstattes af Rikke Hoberg Sørensen – Velkommen til Rikke. Rikke kunne 
desværre ikke være med denne gang. 
 
Bo Kristensen, Abena er gået på pension afløses i IKAs Dialoggruppe af Carsten Hansen. 
Velkommen til Carsten 😊 Carsten kunne desværre ikke være med denne gang.  
 
Præsentation af nye ansigter: 
Kim Jelling er skiftet il Mercell – stadig medlem i IKAs Dialoggruppe. Pladsen som 
repræsentant for JDE Kaffe er gået videre til Christine Priess Chisholm – Velkommen til 
Christine 😊 
 
Morten Ildved fra Carl Ras tog selv initiativ til at blive en del af dialoggruppe. Morten har en 
fortid fra begge sidder af bordet og såvel en praktisk som er akademisk baggrund. 
Velkommen til Morten 😊 
  

 
Tænketank om bæredygtighed  

Sagsbehandler:  
Helle Bjerregaard  

 

 
Nyt om Bæredygtighed fra Den grønne tænketank 
 
 
Helle og Mette Rich overvejer at lave Tænketank for bæredygtighed volume 2.0. 
 
Idéen er, at medlemmerne i denne tænketank skla have stort fokus på leverandørsiden – 
gerne på brancheforenings-niveau eller lign.  
 
Opdraget for gruppens arbejde tænkes at være et holistisk syn på bæredygtighed i 
offentlig/privat samarbejde og samhandel. Tanken er at alle aktører i samarbejdet skal 
inviteres ind: producenter, engrosvirksomheder, emballage-branchen, transportører affald 
bortskaffelse, re- og upcyklings-virksomheder, POGI, styrelser, relevante Ordregivere.   
 
Helle ønsker at høre Dialoggruppens holdning til idéen. 
 
Møderne tænkes hold primært virtuelt for at spare co2 på transport og for at spare 
transporttid for deltagere. 
 
Fokuspunkter kunne være:  
Krav om grønne regnskaber i prækvalifikation 
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Udarbejdelse af standarder 
 
TCO beregninger 
Økologi vs. Klimaregnskab 
Arbejdsforhold 
Struktureret arbejde med adfærdsændring 
 
Bilag: Slides er vedlagt  
Indstilling: 
Beslutning: 
 
Dialoggruppen tilkendegiver stor anerkendelse af tanken og viser stor interesse for gruppen. 
 
Følgende giver forhåndstilsagn om deltagelse i gruppen, hvis tovholdere finder det relevant: 
Christina Gislinge, Selmer 
Jesper Carlsen, Region Sjælland 
Felix Dalker, DI 
Kim Ørnbo, Mercell 
Peter Bjerrum, Bent Brandt 
Christina Chisholm, JDE 
 
Helle gør opmærksom på at gruppen vil blive sammensat, så den dækker feltet. F. eks. vil 
der nok kun skulle deltage en repræsentant for f.eks. varekøb 

 
Kommende møder  

Sagsbehandler:  
Majbritt Laurine Frødstrup 

 

Næste møder 
 
Møde i april 2022: Hvem har lyst til at være vært??  - Vest for Storebælt  
 
Tema for næste møde: Kom gerne med forslag – hvad brænder sig på pt? 
 
Lyreco har meldt sig til at lægge hus til i efterår 2022 – på Sjælland. 
 
Mercell har tilbudt at holde møde forår 2022 i Vejle 
 
Beslutning: 
Det er aftalt at møderne lægges i marts i Vejle hos Mercell den 08.03.2022 kl 10:00-15:00 
 
Mødet i efteråret rykkes frem til juni, for at IKA prisen kan håndteres. (se beslutning i punkt 
IKA-prisen) Mødet i juni holdes hos Lyreco i Roskilde 16.06.2022 kl 10:00- 15:00 
 
ÅK 2022 ligger 1.-2. september 2021 op Odeon i Odense  
 
12-12 møde i november ligger 24.-25. november i Gl. Vindinge. 
  
Forslag til kommende emner: 
TCO og hvordan bruges det.  
- Levertidsforlængelse 
- Brug af  beregningsværktøjer 
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Den politiske proces i omkring bæredygtigt indkøb 
CSR og personer på kanten af arbejdsmarkedet. Kan det inddrages i indkøb? 
Længere kontraktperioder i offentlige kontrakter 
 
Kontraktopfølgning 
 
Annullerede udbud 
- Bedre markedsdialoger inden udbud 
- Tidlig høring 
 
Rekruttering  
- Kompetencer indkøbere og jurister er typisk introverte typer.  
 

 
Temaet er igen i år arbejdet med Bæredygtighed denne gang prøver vi at kradse lidt i overfladen 
og sætte fokus på verdensmål nr. 8, Mål 8: Anstændige jobs og økonomisk vækst | Verdensmålene - for 
bæredygtig udvikling (verdensmaalene.dk)  
 
Brug af ILO-konventioner, sociale og arbejdsklausuler, kædeansvar og opfølgning herpå   
(For de, der ønsker at nørde se gerne Bekendtgørelse om Danmarks ratifikation af den af den 
Internationale Arbejdskonference i Geneve i året 1949 vedtagne konvention om arbejdsklausuler i 
offentlige kontrakter (* 1) (retsinformation.dk)) 
 
Sociale klausuler  

Sagsbehandler:  
 

 

Baggrund:  
Dorthe Høegsberg Wittenkamp, Teamkoordinator, Kontrolenheden i Odense Kommune vil g’re 
os klogere på hvordan Odense kommune udøver kontrol med overholdelse af sociale 
klausuler   
 
 
Dorthe Wittenkamp var nødsaget til at melde afbud. 
 
Vi har så heldige at Poul Holt Pedersen, leder af Statens kontrolenhed for 
Arbejdsklausuler havde mulighed for med kort varsel at møde op og give os et meget 
informativt oplæg om Statens centrale kontrolenhed, som organisatorisk er placeret i 
Vejdirektoratet.   

Poul opfordrer til  
- at der oprettes kontrolenheder også i kommuner. Evt ved at flere kommuner går sammen om en 

fælles kontrolenhed.  
- At der udarbejdes egenkontrolprogrammer  

 
 
Sociale klausuler  

Sagsbehandler:  
 

 

Baggrund: 

https://www.verdensmaalene.dk/maal/8
https://www.verdensmaalene.dk/maal/8
https://www.retsinformation.dk/eli/ltc/1957/1
https://www.retsinformation.dk/eli/ltc/1957/1
https://www.retsinformation.dk/eli/ltc/1957/1
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DI vil give os Virksomhedernes / Arbejdsgivere syn på brug af sociale klausuler i offentlige 
kontrakter og kontrol af disse. 
 
Felix Dalker holder oplæg.   
 
Bilag: Slides er vedlagt  
 
Felix informerer om DI’s tilgang til sociale klausuler.  
DI ønsker at den danske model bruges i forholdet mellem arbejdsgiver og arbejdstager. 
 
Felix hejser et flag for, at hvis der i kontrakter indarbejdes bodsbestemmelser vedr. 
arbejdsvilkårene – vil dette kunne være en ulempe for organiserede virksomheder.  
Organiserede virksomheder kan i princippet straffes flere gange for samme forseelse, idet en 
sag, der i kontrakten er bodsbelagt, også kan føre til sanktion i arbejdsretten.  
 
Uorganiserede virksomheders forseelser kan ikke prøves i det arbejdsretlige system.  
 
DI oplever, at nogle seriøse spillere i bestemte brancher undlader at byde på offentlige 
kontrakter, fordi der oftest tildeles på prisen. 
 
Ordregiver bør være meget præcise i sin kontrakt på, hvilken referenceoverenskomst der skal 
leves op til. DI kan evt. tilbyde hjælp til dette.  
 

 
Sagsbehandler:  
Charlotte Sander 

 

 
Nyt fra IKAs Bestyrelse og input fra Dialoggruppen til IKAs Bestyrelse 
 
Charlotte kommer til Nyborg for at orientere os om i IKAs Bestyrelse. Hvad er der sket siden 
sidst og hvad er der på der i pipeline? 
 
Samtidig er Charlotte Dialoggruppen talerør direkte ind i IKAs bestyrelse og ind i 
sekretariatet. Så kom frit frem med input, der ønskes bragt til bestyrelsen eller sekretariatet.  
 

 
Beslutning: 
Fra Dialoggruppen til IKLA Bestyrelse /sekretariat 
Der udtrykkes stor tilfredshed med ÅK 2021 
Leverandørsiden savner stadig mulighed for at høre oplæggene fra scenen. 
Ideen med at sætte et skilt på standen, når leverandøren var ” lovligt fraværende ” mens der 
er oplæg på scenen, var super-god. 
 
Dog udtrykker leverandørsiden, at det er meget værdi i at være på standen og have en 
dybere samtale med gæster, når er ro.  
 
Charlotte fortæller at ÅK2022 holdes på Odeom i Odense. 60-65 stande. Der sættes grænser 
for, hvor store standene må være.  
Der arbejdes med igen at arrangere guidede ture rundt med specifikke emner. 
Der laves en podcast med indlæg. 
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Charlotte ønsker at høre leverandørernes holdning til ”stand-personale”. Er der behov for, at 
der er en kategori, der kun betaler for at være på standen og  som ikke har adgang til 
resten? 
Dialoggruppen tilkendegiver, at der ikke er behov for ændring. Det er tilstrækkeligt at man 
kan vælge middag og overnatning fra.  
 
Forplejning: 
Idéen med vegetar-menu er god - men vegetarmaden skal være bedre og portionerne skal 
være så stor, så alle bliver mætte også uden kød.  
 
Der efterlyses et sted, hvor deltagerne på ÅK kan sidde og spise, således at der også kan 
plejes netværk mellem Ordregivere.  
 
Forslag til temaer på ÅK22: 
Bæredygtighed igen – finde andre vinkler 
TCO 
Udbudsloven 
Kontraktstyring 
Opfølgning på kontraktskrav. 
 
IKA Collage 
Det foreslås at leverandører for adgang til IKA collage.  
  

 

IKA-prisen  
Sagsbehandler:  
Charlotte Sander 

 

Har dialoggruppen gjort sig nogle tanker? 
 
Input ønskes så vi kommer godt fra start og ser hvad vi kan planlægge i forhold til ÅK22 
 
Bilag: 
Indstilling: 
Beslutning: 
Dialoggruppen indstiller til bestyrelsen, at der fortsat skal være en pris.  
 
Den kunne meget vel hedde IKA prisen. 
Med underteksten: 
For Ordregivere, leverandører, brancheforeninger som har ydet noget nyskabende, 
værdiskabende eller inspirerende i spændet mellem offentlig og privat samhandel og 
samarbejde.  
 
Indstilleringer skal være 
- Konkret begrundet 
- Værdien skal beskrives 
- Skal kunne skaleres og udbredes 
 
Der er behov for at sekretariatet er tovholder på processen.  
Loni på IKAs sekretariat har opgaven i sekretariatet. 
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Proces 
Det indstilles til at 
- Dialogprisen skal have sin egen side op IKA.dk 

 
- Sekretariatet undersøger om opfordring på lægges på andre sider f.eks. Processio, 

Mercell eller lign 
 
- På alle IKA arrangementer opfordres til at der indstilles til IKA prisen 
 
- PÅ ÅK sættes en elektronisk ”postkasse” frem, så deltagerne kan gå hen og indstille 

direkte. 
 
- Der udarbejdes et meget letforståeligt indstillingsskema. 
 
- Dialoggruppen udvælger tre nominerede og laver en beskrivelse, så de bliver ensartede 
       (Derfor rykkes Dialoggruppens møde frem til juni) 

 
- Filmene med præsentationer undlades til gengæld skal prof journalist interviewe de tre 

nominerede.  
 
- Dialoggruppen er juryen.  
 
- Prisen overrækkes på ÅK om aftenen til festmiddagen  
 
- Ved overrækkelsen læses indstillingsteksten op for de tre nominerede.  
 
- Prisen overrækkes af IKA formand 
 

 

Sociale Klausuler  
Sagsbehandler:  
 

 

Torben Bechsgaard, konsulent i Formandssekretariatet hos 3F  
Vil fortælle om og tage en drøftelse på baggrund0 af at 3F har foranlediget rapporten ”Kommuner og 
regioner brug af sociale klausuler og lærlingeklausuler”  

 
Beslutning: 
 
Vi siger tak til Torben for at engageret oplæg.  
 
Torben oplyser om særlige brancher, hvor der er behov for særligt fokus. Herunder 
problematikken med konstruktioner, hvor medarbejderne i stedet for at være lønmodtagere 
skal have eget cvr nummer og dermed formelt bliver underleverandører til kontrakthaver. 
Dette kan være en måde at omgås krav om anstændige forhold for arbejdstagere.  
 
Torben uddeler trykte eksemplarer af rapporten.  
 

 


